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Volný prodej 6 Kč
/ ostatní distribuce

9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

1
0

1
2

2
9
7
7
1
2
1
1
7
8
1
0
0
2

1
0

1
2

2

VSAĎ SI
NA ČECHY

Ministerstvo financí varuje: Účastí
na hazardní hře může vzniknout

závislost! Zákaz účasti osob mladších
18 let na hazardní hře.

V KINECH OD 26. KVĚTNA

CHINASKI MAJÍ FILM,
ALE I NOVOU DESKU
FRONTMAN KAPELY MICHAL MALÁTNÝ NASTÍNIL DETAILY K ALBU STRANA 10

Svátek slaví: Filip

Ve Zbrojnici se stali královským párem olomouckého studentského svátku tanečníci Kristýna Coufalová a Jan Tománek. ČTK

Ukrajinské ženy rodí
v Česku i s podporou
Porodnice. Vystresovaným matkám poskytují veškerou péči. Komunikace. Personálu pomáhají lékařky
a asistentky z Ukrajiny. Kurzy. Příprava na porod bude u Apolináře k dispozici i ženám z řad uprchlic STRANA 5
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Vyšší důchod
K letos už třetí valorizaci
důchodů dojde od září.
Seniorům průměrně
vzroste příjem o sedm set
korun. Stát vyjde toto
navýšení na téměř osm
miliard korun. Vzrostou
všechny typy penzí. STRANA 7

Turci poletí
do vesmíru
Už více než 27 tisíc adeptů
zatoužilo nastoupit
do turecké vesmírné lodi,
která již příští rok vyrazí
k Mezinárodní vesmírné
stanici. Přísné podmínky
však zatím splnilo jen
150 zájemců. STRANA 8
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Málokterý spolek oslaví stole-
té výročí. Spolku pěstitelů
kaktusů a sukulentů se to le-
tos povedlo. Proč se sběratelé
začali družit a jak se jubi-
leum oslaví, ví archivář spol-
ku Daniel Haisel, který dení-
ku Metro poskytl zajímavý
rozhovor.

Předpokládám, že pěstová-
ní kaktusů a sukulentů má
na našem území delší his-
torii než „jen“ sto let. Dá
se upřesnit datum počáteč-
ního zájmu o tyto exotic-
ké rostliny u nás?
Sukulentní rostliny se vy-

skytují prakticky po celém
světě a s některými se může-
me setkat i v naší přírodě.
Ale největší zájem poutají
spíše ty exotické, kterých je
většina. Do Evropy se postup-
ně dostávaly s návratem ces-
tovatelů z objevitelských
cest, ať už do jižní Afriky,
kde jsou nejvíce zastoupeny
sukulenty, nebo do Ameriky,
která je výhradní domovi-
nou kaktusů.

Jak zájem o kaktusy a su-
kulenty tehdy vypadal?
Většina sukulentních rost-

lin nemá v našich podmín-
kách pro trvalé pěstování ven-
ku vhodné klimatické pod-
mínky, proto bylo jejich pěs-
tování spíše doménou zámož-
nějších rodin, které jimi obo-
hacovaly své skleníky. Po-
stupně však tyto exotické
rostliny začala nabízet

i různá zahradnictví a dostaly
se tak i mezi širší veřejnost.
Jedním z takových průkopní-
ků byl u nás například Anto-
nín Záruba, který vybudoval
na přelomu 19. a 20. století
rozsáhlé zahradnictví na Ko-
rábě v pražské v Libni.

Zájmové kroužky pěstitelů
vznikaly v Československu
počátkem 20. století. Proč
měli pěstitelé potřebu se
družit?
Vytvářet různé sbírky čeho-

koli je obecnou lidskou vlast-
ností a lidé pak mají potřebu
poznávat podobně „postiže-
né“ spoluobčany. Nejinak je
tomu i u pěstitelů kaktusů.
Sdružování do skupin přiná-
ší nová přátelství umocněná
tím, že členové těchto spol-
ků mají společné zájmy. Do-
chází pak k vzájemnémupře-
dávání zkušeností s pěstová-
ním těchto rostlin a umožňu-
je získávání nových druhů
kaktusů. Tím je také zajiště-
no, že se tato záliba dále ve
veřejnosti šíří a vyrůstají
nové generace kaktusářů.

V roce 1922 uspořádal
akademický malíř Jaromír
Seidl výstavu kaktusů.
Čím byla výjimečná?
Po osamostatnění naší re-

publiky v roce 1918 nastal
rozkvět různých zájmových
činností. Jaromír Seidl, který
byl vášnivýmpěstitelem kak-
tusů a zároveň výtečným or-
ganizátorem, se rozhodl zalo-

žit kaktusářský spolek. A prá-
vě kvůli propagaci kaktusů
a získání dalších členů uspo-
řádal v roce 1922 v Lumbeo-
vých zahradách třídenní vý-
stavu, na níž byly představe-
ny Seidlovy sbírkové rostliny
i kaktusy jeho přátel.

Jaké byly počátky Spolku
pěstitelů kaktusů a suku-
lentů?
Díky výstavě, kterou Jaro-

mír Seidl uspořádal, získaly
kaktusy množství příznivců,
což vedlo na podzim 8. listo-
padu 1922 k založení Spolku
pěstitelů kaktusů v Republi-
ce Československé v Praze.
Slavnostního ustavujícího se-
tkání se v restauraci U Bum-
brlíčků na Národní účastnilo
60 členů a byl zde také zvo-
len prozatímní výbor, jehož
předsedou se samozřejmě
stal pan Seidl. Právě restaura-
ce U Bumbrlíčků se v Praze
stala kaktusářskou základ-
nou, kde se pravidelně schá-
zeli členové spolku. Náplní
jeho činnosti bylo pořádání
výstav kaktusů, vydávání ča-
sopisu Kaktusářské listy a ex-
kurze ve sbírkách kaktusářů.

Významnou postavou
kaktusářství je i Alberto
Vojtěch Frič známý jako
Lovec kaktusů. Čím se
tuto přezdívku vysloužil?
Byl to vynikající český ces-

tovatel, spisovatel, etnograf
a botanik, který se výraznou
měrou zasloužil o rozvoj kak-

tusářství v Čechách. Podnikl
celkem osm cest do Jižní i Se-
verní Ameriky, kde pobýval
u několika desítek kmenů do-
morodých indiánů – tam se
mimo jiné věnoval i studiu je-
jich jazyků. Z těchto cest při-
vezl velkémnožství kaktusů,
mezi nimi i mnoho do té
doby neznámých druhů.
V první polovině minulého
století se stal jedním z největ-
ších světových znalců suku-
lentních rostlin a své zkuše-
nosti publikoval v odbor-
ných knihách i časopisech.
Za své zásluhy byl zvolen prv-
ním čestným členem praž-
ského spolku.

Jak vypadá činnost spolku
v současnosti?
Pražský Spolek pěstitelů

kaktusů a sukulentů se aktiv-
ně podílí na kaktusářském
dění v naší republice. Asi nej-
významnější je pořádání vý-
stav v Botanické zahradě PřF
UK Na Slupi, které se konají
dvakrát ročně a jsou přístup-
né široké veřejnosti. Na nich
návštěvníci mohou zhléd-
nout sbírkové rostliny na-
šich členů a přístupné jsou
i skleníky botanické zahrady
s jejich nádhernými rostlina-
mi. Nedílnou součástí je také
prodejní část, kde si návštěv-
níci mohou nějaké kaktusy
a sukulenty zakoupit a vy-
zkoušet tak své pěstitelské
schopnosti. Nejbližší výstava
začíná už zítra, a potrvá dva
týdny. Spolek také vlastní

rozsáhlou knihovnu s čes-
kou i zahraniční literaturou
věnovanou sukulentním rost-
linám, která je k dispozici
k zapůjčení. Pro veřejnost
jsou také každý měsíc pořá-
dány přednášky o kaktusech
v posluchárně Přírodovědec-
ké fakulty UK, kde zkušení
pěstitelé prezentují zážitky
ze svých cest po domovině
kaktusů a sukulentů nebo se
zaměřují na popis určitých
skupin sukulentních rostlin.
Z dalších akcí bych zmínil ješ-
tě každoroční odborné kaktu-
sové sympozium za účasti za-
hraničních přednášejících
nebo zájezdy do kaktuso-
vých sbírek po celé naší re-
publice. Pražský spolek se
rovněž podílí na publikační
činnosti, kdy výrazně přispí-
vá vydávání časopisu Kaktu-
sy a v současnosti také vydá-
vá obsáhlé dílo Atlas kaktu-
sů.

Čím spolek oslaví výročí?
Stoleté výročí založení spol-

ku je významným jubileem,
a proto si ho připomínáme
při všech kaktusářských ak-
cích. Na jarním sympoziu
byla odprezentována před-
náška o historii spolku a při-
pravují se články do časopisu
Kaktusy a internetových no-
vin. Výročí si připomeneme
rovněž při výstavě kaktusů
a na podzim je naplánováno
slavnostní setkání kaktusářů.
Součástí oslav je i vydání pa-
mětní mince. MAREK HÝŘ

Daniel Haisel ARCHIV D. H. Exkurze v průhonické sbírce J. Seidla, ten stojí zcela vpravo. ARCHIV SPOLKU PĚSTITELŮ KAKTUSŮ A SUKULENTŮ

„Pěstování sukulentů bývalo
doménou zámožnějších rodin“
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Mlžítka a další vod-
ní prvky opět míří
do ulic hlavního
města.

Pítka, fontány, brouzdaliště
i zrekonstruované pumpy. To
jsoumísta, kde semohou Pra-
žané svlažit přímo v ulicích
rozpáleného města. Nejnově-
ji je od předvčerejška opět
v provozu nová fontána
ve spodní části Václavského
náměstí.

„Prvního spuštění se dočka-
la letos v polovině května
kvůli blížícímu se horkému
počasí. Nová fontána je chrá-
něna lavičkami před tím, aby
na ni najelo auto, byť omy-
lem, a poškodilo ji. V par-
ných dnech pak Pražanům
přijde vhod i nové pítko, kte-
ré stojí několik metrů opo-
dál,“ říká radní pro majetek
Jan Chabr.

Pod Václavským náměstím
se nachází šachta s akumulač-
ní nádrží. Voda z trysek fontá-
ny stéká zpět do nádrže, kde
prochází skrze filtry a znovu
– už čistá – vyvěrá na povrch.

„Dochází tak k recyklaci
vody, která nám umožňuje
výrazně snížit její spotřebu
a chovat se ekologicky,“ dodá-
vá mluvčí společnosti Tech-
nologie hlavního města Pra-
hy, která se o fontánu stará,
Martin Drozd. Do své správy
by si měla společnost převzít
i plánovanou fontánu poblíž
Masarykova nádraží v ulici
Na Florenci.

Vodní prvky jsou mezi Pra-
žany v létě velmi oblíbené.
Míst, kde se mohou lidé v uli-
cích ochladit či napít, je bez-
počet. Nejvíce fontánek ne-
jen pro žíznivce lze nalézt
v rozpáleném centru. Podle
Tomáše Mrázka z Pražských
vodovodů a kanalizací již uli-
ce obsadila i mlžicí zařízení.
Ta ve svém nejbližším okolí
dokážou pocitově snížit teplo-
tu vzduchu. „Od začátku květ-

na jsme nainstalovali 21mlží-
tek zejména v centrální části
metropole, ale také na Vítko-
vě či na Novém náměstí
v Uhříněvsi,“ uvádí Mrázek.
Letošní novinkou jsou mlžít-
ka se dvěma a třemi hlavice-

mi, díky kterým se může
osvěžit víc lidí naráz. „Mlžít-
kamají tvar opláštěného ovál-
ného nástavce na hydrantový
poklop, který je ve stylu brč-
ka. Autory designu brčka
jsou Štěpán Barták a Eva Šťás-

ková z pražského EP studia,“
doplňuje Mrázek.
Novými mlžítky ve tvaru

brček se chlubí i radnice Pra-
hy 8. Ta semají v ulicích obje-
vovat v těchto dnech. „Vznik-
nou na čtyřech místech, a to

u Kulturního domu Ládví,
u stanice metra B Palmovka,
na Karlínském náměstí
a na Florenci, konkrétně
u stanice metra C,“ popisuje
mluvčí osmé městské části
Martin Šalek. FILIP JAROŠEVSKÝ

Seznam všech prodejen na www.albert.czAkce platí v prodejnách Albert hypermarket od 25. 5. do 31. 5. 2022 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.

92%

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-30

1590
22,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-37

2490
39,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-47

2190
41,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-42

2190
37,90

AVÝHODNÁ CENAÝHODNÁ CENSUPER CENAÝHODNÁ CEN-40

890
14,90

Relax Džus,
nektar a nápoj
• 1 l
• vybrané druhy

Míša tvarohový mls
• 130 g
• 100 g = 12,24 Kč
• vybrané druhy

Pražská šunka
nejvyšší jakosti
• 100 g

Kinder
Čokoláda
• 100 g

Florian
Smetanový jogurt
• 150 g
• 100 g = 5,94 Kč
• vybrané druhy

NEJNIŽŠÍ
AKCE

NA TRHU
NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE
Každý týden za Vás hlídáme nejvýhodnější z

boží na trhu.

Mlžítka baví i děti. MAFRA

inzerce

Brčka z Florence i pítka na Václaváku
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Historie
lékařství
Muzeum Vysočina Havlíč-
kův Brod zítra otevře bě-
hemMuzejní noci výstavu
věnovanou vývoji nemoc-
niční péče ve městě. Před-
staví na ní i místní lékaře
a historii lékáren. Lidé
se na výstavě více dozvědí
také o činnosti řádu němec-
kých rytířů, který se o míst-
ní staral od 13. století.
V Havlíčkově (dříve Němec-
kém) Brodě například sídli-
la první chirurgická léčebna
tuberkulózy v Čechách. Pa-
vilon pro ni byl postavený
v roce 1925. Výstava potrvá
do 18. září. 2x ČTK

Křižovatky musí
počkat, našli
tu hroby
Zhruba stovku hrobů od-
kryli archeologové při prů-
zkumu pod silnicí, který
předcházel stavbě kruho-
vých křižovatek ve Veselí
nad Moravou na Hodonín-
sku. Podle mluvčí zdejší
radnice Žanety Jančaříko-
vé přitom zřejmě nejde
o konečné číslo a ostatků
je nejspíš několik set.
Hřbitov v těchto místech
fungoval od 13. až do

19. století. Stavba se tím
zpozdí. Pro řidiče to bude
znamenat komplikace.

Med nezlevní
Ideální počasí, úbytek ne-
mocí a silná včelstva
v dobré kondici. To vše by
mělo být zárukou dobré
jarní medové snůšky. Vče-
laři ve Zlínském kraji hod-
notí začátek sezony pozi-
tivně a čekají, že by mohli
doplnit zásoby po mimo-
řádně špatném loňském
roce. Zároveň ale dodávají,
že med levnější nebude.

Dezinformační
weby zase fungují
Internetové sdružení
CZ.NIC odblokovalo dezin-
formační weby, jejichž
domény s koncovkou .cz
znepřístupnilo po začátku
ruské invaze na Ukrajině.
Cílem opatření bylo ome-
zit šíření nepravdivých
informací o válce na Ukra-
jině. „Je to cenzura,“
kritizovala opoziční SPD
zablokování dezinformač-
ních webů, když tak bylo
rozhodnuto. iDNES.cz

První hodiny od
zmizení dětí jsou
zásadní, každá
minuta rozhoduje.

Včera byl Mezinárodní den
pohřešovaných dětí známý
jako Pomněnkový den. K této
příležitosti vydalo minister-
stvo vnitra zprávu. Každý rok
pátrá česká policie přibližně
po 1500 dětech, z toho zhru-
ba 20 dětí je v ohrožení, tedy
v bezprostředním ohrožení ži-
vota nebo zdraví. Pro rychlé
a úspěšné nalezení pohřešova-
ných dětí funguje v Česku sys-
tém pátrání, jehož součástí je
imobilní aplikace ECHO. Fun-
guje také projekt Pomozte
mě najít, na jehož webu lze
nalézt preventivní rady a do-
poručení pro případ, když se
dítě ztratí. Převážná část

z nich se najde do několika
hodin,maximálně dnů. Speci-
fickou skupinou pohřešova-
ných jsou takzvané děti
v ohrožení. Mohou jim napří-
klad chybět potřebné léky,
mohly se stát obětí nešťastné
náhody i trestného činu.
Od roku 2010 mají policisté
k dispozici systém včasného
varování Dítě v ohrožení, což
je Národní koordinační me-
chanismus pátrání po pohře-
šovaných. Informace se dostá-
vají na veřejnost díky médiím
v řádechminut. Právě u pátrá-
ní po dětech v ohrožení jde
především o čas a zapojení ve-
řejnosti. Zásadní jsou první
hodiny od zmizení, s každou
další minutou šance na nale-
zení dítěte podle odborníků
výrazně klesá. Do pátrání
jsou proto zapojeny všechny
složky Integrovaného zá-
chranného systému i veřej-
nost. ČTK

Většina případů pohřešova-
ných dětí připadá na dobrovol-
né útěky z domova či ústavů.

● Lidé mohou od konce roku
2020 využívat aplikaci ECHO.
Uživatelé v ní najdou aktuální
informace o pohřešovaných
dětech nebo mohou jedním
stisknutím zavolat policii
a předat jí potřebné informa-
ce. Aplikace je volně ke staže-
ní na www.aplikaceecho.cz.

● Policie se snaží zdůrazňovat
i to, jak děti poučit pro případ,
že by se ztratily. K tomu slouží
projekt Pomozte mě najít. Pre-
vence se týká i rodičů – neměli

by mimo jiné přehlížet problé-
my svých potomků a měli by
mít přehled o tom, s kým dítě
udržuje vazby. Důležité je také
nastavit si způsob předávání
informací o tom, kdy a kam
dítě dorazilo. Rodiče by také
měli mít v mobilu aktuální
fotografii svého dítěte.

● Pomněnkový den se připomí-
ná od roku 1983. Prvotním
impulzem k němu byl 25. kvě-
ten 1979, kdy se v New Yorku
ztratil při cestě do školy šesti-
letý chlapec. Jeho rodiče už
ho nikdy neviděli. V České
republice se Pomněnkový den
připomíná od roku 2004.

Krátce

Ukrajinci v práci

10 620
Ve Středočeském kraji dosud
získalo podle tamního úřadu
práce zaměstnání 10 620 ukra-
jinských uprchlíků, nejčastěji
v zemědělství, zahradnictví,
službách a potravinářském
průmyslu. Ekonomicky aktiv-
ních uprchlíků je 33 027.
Mnozí Ukrajinci nastoupili
do práce bez pomoci úřadů
práce. Některé firmy získaly
sílu, kterou dlouhodobě hle-
daly. ČTK

Inflace je vyšší

30
Skutečná míra inflace jednotli-
vých lidí se pohybuje mezi de-
seti až 30 procenty. Rozhodují-
cím faktorem pro výši inflace
pro každého jednotlivce při-
tom není výše příjmu, ale kon-
krétní životní styl. Vyplývá to
z analýzy společnosti Cyrrus.
Uváděná inflace je 14,2 pro-
centa. Zdražují se ceny bydle-
ní, pohonných hmot či potra-
vin. Podle odhadů poroste
přes 15 procent. ČTK

Obří datové centrum

2024
Nadnárodní firmy mají zájem
o bezpečné umístění svých
serverů do center s potřeb-
nou infrastrukturou a zabez-
pečením. Proto na okraji Pra-
hy postaví společnost České
radiokomunikace velké dato-
vé centrum za několik miliard
korun. Uvedl to server HN.cz.
Hotovo má být na konci roku
2024. Datové centrum bude
mít kapacitu nejméně 2000
serverových rozvaděčů. ČTK

Drahá elektřina

11,22
Noví zákazníci společnosti
ČEZ nyní zaplatí za elektřinu
při roční fixaci dvojnásobek
loňské ceny, 11,22 koruny za
kilowatthodinu (kWh) prou-
du. Plyn je vyjde na 4,93 koru-
ny za kWh. Uvedly to Lidové
noviny. U jeho stálých zákazní-
ků se smlouvou na dobu neur-
čitou se zdraží jen plyn, cena
elektřiny se nezmění. Podle
firmy by se zdražení mělo do-
tknout malé části klientů. ČTK

Peníze z EU

550
V čerpání evropských fondů
se Česko dostalo na dosud
nejvyšší, osmou pozici. Loni
koncem roku bylo mezi
27 zeměmi EU na 11. místě.
ČR ke konci dubna letošního
roku dostala 503,9 miliardy
korun. Peníze šly především
na výzkum, vývoj a vzdělává-
ní. Na rozvoj regionů v pro-
gramovém období let
2021 až 2027 bude ČR čerpat
550 miliard korun. ČTK

Ročně se
v ČR hledá
1500 dětí

Rodiče by měli mít přehled
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„Uprchlické“ děti
se začaly v Česku
rodit ještě před-
tím, než na Ukraji-
nu dopadly první
ruské bomby.

Některé děti Antonín Paří-
zek odrodil sám, jiné jen vy-
šetřoval. Porodník a vedoucí
perinatologického centra Gy-
nekologicko-porodnické kli-
niky 1. lékařské fakulty Uni-
verzity Karlovy a Všeobecné
fakultní nemocnice Praha, ji-
nak řečené porodnice U Apo-
lináře, nehovoří o všech zá-
žitcích spojených s rozením
uprchlických dětí jen s nad-
hledem porodníka. „Byly ro-
dičky, které přijely už s jed-
ním či dvěma dětmi, před po-
rodem telefonovaly s manže-
lem, který tam někde daleko
bojoval, a ony nevěděly, jest-
li se s ním vůbec kdy ještě
uvidí. To není pro nikoho
snadné,“ říká pro deník Met-
ro Antonín Pařízek.

Porod na cestě do Prahy
První velké vlny uprchlíků

z Ukrajiny směřovaly přede-
vším do Prahy a porodnice
U Apolináře byla jedna z prv-
ních, která pomáhala tuto kri-
zi řešit i po stránce pomoci
budoucímmaminkám. Třeba
i případ, kdy jedna z Ukraji-
nek porodila předčasně pár
kilometrů před Prahou.

„V současné době u nás už
porodily asi čtyři desítky žen,
další jsou u nás registrované
k porodům,“ vypočítává po-
rodník Pařízek. Většina ukra-
jinských maminek přijížděla
po cestě dlouhé stovky i více
kilometrů, unavené, často vy-

stresované. K tomu se přidru-
žily podmínky, v jakých trávi-
ly první dny v Česku, zcela ne-
známé prostředí a lidé.
„V první řadě tu byla samo-

zřejmě problematická komu-
nikace s běženkyněmi, to se
ale dařilo řešit prostřednic-
tvímpersonálu, který ještě za-
žil ve škole ruštinu, protože
ty ženy téměř všechny mluví
i rusky,“ připomíná pro de-
ník Metro Pařízek důležité

momenty. Kromě toho mají
u Apolináře k dispozici ukra-
jinské porodní asistentky,
nebo dokonce dvě lékařky.
To celou péči výrazně usnad-
ňuje.

Předporodní kurzy
snižují válečný stres
Významným krokem, kte-

rý gynekologicko-porodnická
klinika připravuje, budou
předporodní kurzy pro bu-

doucí ukrajinské maminky.
Jedná se o variantu kurzu,
které Apolinář pořádá už ně-
kolik let pro české těhotné.
Ukrajinský kurz bude mít ji-
nou strukturu a samozřejmě
v rodném jazyce rodiček. Ve-
dle přípravy na porod poslou-
ží kurzy i k psychickému
uklidnění žen. „Dělali jsme
mezi ukrajinskými pacientka-
mi průzkum, většina z nich
má o tyto předporodní kurzy

zájem,“ dodává vedoucí peri-
natologického centra Anto-
nín Pařízek.
Pomoc ukrajinským rodič-

kám se ale v této porodnici
nesoustředila pouze na sa-
motnou Prahu. Antonínu Pa-
řízkovi se nedlouho po začát-
ku války podařilo pro Ukraji-
nu zprostředkovat ve spolu-
práci s naším Červeným kří-
žem a Nadačním fondem
Vita et Natura předání dvou
tisíc balení carbetocinu. Ten-
to švýcarský lék je určen pro
prevenci a léčbu krvácení
žen při porodu. „Protože se
nemusí uchovávat v chladu,
je možné ho používat i v pol-
ních podmínkách,“ vysvětlu-
je Pařízek.

Moravská novorozeňata
Váleční běženci směřovali

od února i do dalších měst
po celém Česku. Velkou ko-
munitu přijímalo i jihomo-
ravské Brno. „U nás jsme za-
tím nezaváděli evidenci týka-
jící se vysloveně ukrajin-
ských rodiček. Vím ale, že
první ukrajinské děti, které
můžeme zařadit do kategorie
uprchlíků, se narodily v Ne-
mocnici Milosrdných bratří
(viz box),“ říká mluvčí „kon-
kurenční“ Fakultní nemocni-
ce Brno Veronika Plachá.
České Ukrajince vítali na

svět i v Ostravě. „První dítě se
narodilo 13. března, od začát-
ku války se v naší porodnici
narodilo dvanáct dětí, z toho
deset dívek a dva chlapci,“
upřesňuje aktuální údaje ze
severuMoravy Petra Petlacho-
vá, mluvčí Fakultní nemocni-
ce Ostrava. V dalším zdravot-
nickém zařízení severomo-
ravské metropole, v Městské
nemocnici Ostrava, přišly na
svět tři ukrajinská novoro-
zeňata. PAVEL HRABICA

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Křupavé bezlepkové sušenky jsou
ideálním sladkým občerstvením
během dne i na cestách. Suroviny
pocházejí z ekologického
zemědělství.

Moje dm-app

nyní
stáhnout

dmBio
bio kakaové
bezlepkové sušenky
225 g

6990
31,07 Kč za 100 g

DLOUHODOBÁCENA

od 28.01.2022 69,90Kč

Kč

dmBio

225 g

31,07 Kč za 100 g31,07 Kč za 100 g

VEGAN

Apolinářské
a ukrajinské
Od začátku války se v praž-
ské porodnici U Apolináře
narodilo už více než čtyři-
cet ukrajinských dětí, které
mají spolu s matkami sta-
tus uprchlíků. Dalších té-
měř šedesát žen se v této
pražské porodnici registro-
valo k porodu. Jednou
z těch, které významně
přispívají ke zdraví i psy-
chické pohodě rodiček
a současně českým zdravot-
níkům tlumočí, je ukrajin-
ská lékařka Julia Buslenko
(uprostřed). PUA

Místo početí: Ukrajina. Místo
narození: Česká republika

„Boj“ o první dítě

Informace o tom, který „váleč-
ný“ novorozenec se v Česku
narodil jako první, se liší.

● V Ústí nad Labem přišla
na svět holčička Viktoria,
stalo se tak 10. března.

● K prvenství možná prvního
ukrajinsko-českého novoro-
zence se hlásí i Ostrava. Tam
se 13. března předčasně
narodila dívka Alina.

● První brněnské dítě války za-
psali v Brně v Nemocnici Mi-
losrdných bratří. Anastasia
se narodila 15. března.

Války přejí porodnosti

1921
Válka, pak španělská chřipka,
hospodářský propad. Přesto
se v Československu v roce
1921, tři roky po první světo-
vé válce, narodilo nejvíc dětí.
Bylo jich přibližně 260 tisíc.
K ČSR tehdy ale patřila také
Podkarpatská Rus. Druhou
příčku v porodnosti drží rok
1944 (asi 225 tisíc), bronzový
stupínek má rok 1940. V poz-
dějších desetiletích se k dvou-
settisícové hranici přiblížila
jen normalizační generace
„Husákových“ dětí. V roce
1974 jich bylo přes 194 tisíc.

inzerce



www.metro.cz DOMOV čtvrtek 26. května 2022 06

Česká armáda
vybuduje novou
základnu na ost-
ravském letišti
v Mošnově. Půjde
o unikátní logistic-
ké centrum za zhru-
ba dvě miliardy
korun, kde bude
sloužit asi 300 čes-
kých vojáků. Výstav-
ba by mohla začít
už v roce 2024.

Vojáci získají unikátní logis-
tické centrum, napojené
na leteckou, železniční a sil-
niční dopravní infrastruktu-
ru, protože ostravské letiště
s dráhou o délce 3600 metrů
je schopné přijímat i ty nej-
větší dopravní letouny. Na le-
tišti by tak souběžně fungo-
val stávající civilní a nově i vo-
jenský provoz. „Není to nový
nápad. Pro náš kraj je to skvě-

lá zpráva. Vrací se tam armá-
da, která tamměla historicky
místo,“ řekl k projektuminis-
tr financí Zbyněk Stanjura.
Podle něj půjde o důležitý sig-
nál všem českým občanům
i spojencům, že vláda myslí
zvýšení výdajů na bezpečnost
a obranu vážně. Projekt po-
dle něj posílí obranyschop-
nost České republiky a nabíd-
ne armádě skvělé zázemí v re-
gionu. „Vzniknou stovky no-
vých kvalifikovaných pracov-
ních míst,“ dodal.
Logistické centrum nebu-

de základnou zahraničních
jednotek, ale nebojovou zá-
kladnou Armády ČR. Jednání
o logistickém centru začala
už zaminulé vlády, za tehdej-
šíhoministra obrany Lubomí-
ra Metnara.
Předpokládané náklady

na výstavbu logistického cen-
tra činí zhruba dvě miliardy
korun a zahrnují výstavbu ob-
jektů pro personál a pro skla-
dování, zpevnění plochy, do-
budování dopravní a inženýr-
ské infrastruktury a oplocení
včetně zařízení pro střežení.
V plánu je i rekonstrukce při-

stávací dráhy letiště, minis-
terstvo financí na ni vyčlení
potřebné peníze.
Předpokládané zahájení vý-

stavby plánují ministerstvo
obrany a armáda na přelomu
let 2024–2025. Klíčovým prv-
nímkrokemmá být bezúplat-

ný převod potřebných pozem-
ků ze strany kraje, aby armá-
da mohla začít přípravné
a projektové práce.
Na základně má sloužit až

300 českých vojáků. Nebude
na ní ale dislokován bojový
útvar. Armáda počítá s tím,

že do centra převelí část pra-
poru podpory nasaditelných
sil z Rakovníka o velikosti
roty. Část bude převelena,
část bude naplněna náborem
a současně mají vzniknout
nová pracovní místa i pro ci-
vilní zaměstnance. iDNES.cz

Česko udělá další krok pro
posílení schopnosti obrany

Zprávu uvítal i bývalý ministr
obrany Alexandr Vondra. „Vel-
mi to podporuji, je to důležitá
věc, pro obranu je to klíčové le-
tiště. Armáda se vrátí tam, od-
kud neměla odcházet,“ řekl.

● „Musíme posilovat logistické
schopnosti naší armády při
obraně českého území,“ zdů-
raznil Vondra. Mošnov považu-
je za nejlepší vojenské letiště,
navíc už tam je základní infra-
struktura, takže budování zá-
kladny bude levnější než na ze-
lené louce.

● Dalším krokem bude v tuto
chvíli podpis memoranda,
který zajistí bezúplatný převod
pozemků v těsné blízkosti ost-

ravského letiště. Uskutečnit by
se měl v průběhu června poté,
co s memorandem vysloví
souhlas výkonné orgány kraje.

● Intenzivní jednání o vzniku
logistického centra Armády ČR
na Letišti Leoše Janáčka Ostra-
va přitom probíhají už více
než rok. Impulz k tomu dalo
vedení Moravskoslezského
kraje, který dlouhodobě usilu-
je o přítomnost příslušníků
Armády ČR na území regionu.
Dosud je v kraji dislokován
jen 53. pluk průzkumu a elek-
tronického boje.

● „Z mošnovského letiště se stá-
vá moderní dopravní a logistic-
ká křižovatka. Je více než zjev-

né, že vybudováním logistické-
ho centra naší armády pomů-
žeme jejímu dalšímu rozvoji
a zvýšení prestiže,“ konstato-
val hejtman kraje Ivo Vondrák.

● Kraj proto armádě nabídl
převod pozemků pro zřízení
nové základny. Ministerstvo
obrany považuje letiště v Moš-
nově vzhledem k jeho poloze
a napojení na dopravní
infrastrukturu za výhodné.

● Nejen pro navýšení schopnos-
tí nasazení vlastních sil, ale
především pro plnění alianč-
ních závazků ČR jako takzvané
„hostitelské země“ pro přijetí
zahraničních sil v případě
krizové situace.

Festivaly
Dva filmové festivaly pro děti
a mládež oznámily více infor-
mací. Zlatou buřinku, cenu
Dětského televizního
a filmového festivalu Oty Hof-
mana v západočeském Ostro-
vě, převezme za dlouholetý
přínos dětské tvorbě herec
Bolek Polívka. „V posledních
letech hrál v řadě rodinných
filmů a historicky byl velkým
přínosem nejen v té dospělé,
ale i v tvorbě pro děti,“ řekl
k držiteli Zlaté buřinky výkon-
ný ředitel festivalu Vladimír
Keblúšek. Festival od 25. do
30. září představí dětské fil-
my, přednášky pro děti i do-
spělé, počítačové hry nebo fil-
mové okénko pro Ukrajinu.
Ve dvou soutěžních poro-
tách, pro dětské a studentské
filmy, zasednou filmoví ex-
perti, scenáristi nebo hudeb-
ní skladatelé. Na druhé stra-
ně republiky už dnes začíná
jiná filmová a televizní pře-
hlídka pro děti – Zlínský fil-
mový festival. Ten potrvá do
1. června a nabídne 276 sním-
ků ze 49 zemí světa. Fotogra-
fie vpravo dole zachycuje vče-
rejší přípravy – vztyčení so-
chy Zlatý střevíček, který je
symbolem festivalu. V rámci
doprovodných akcí je také
otevřena tradiční výstava fil-
mových klapek. MAFRA a 2x ČTK

Z mošnovského letiště se stává moderní dopravní a logistická křižovatka
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O své kandidatuře na Hrad se
expremiér a šéf hnutí ANO
Andrej Babiš rozhodne až
na poslední chvíli. Má žena je
zásadně proti tomu, abych se
do prezidentských voleb za-
pojil, řekl v pořadu K věci
na CNN Prima NEWS. Součas-
ný prezident Miloš Zeman le-
tos v únoru uvedl, že by Babi-
šovi dal svůj hlas. „Věnoval
jsem deset let života politice,
poškodilo to moji rodinu,
zdraví, musím to zvážit,“
řekl Babiš. Na dotaz, za jak sil-
né soupeře by případně pova-
žoval již potvrzené kandidáty
na prezidenta, nechtěl odpo-
vídat. A také kritizoval ČNB
a vládu. „Mladé rodiny si ne-
pořídí na hypotéku byt,“ řekl
Babiš na Primě. iDNES.cz

Ceny letí vzhůru
a Česko musí
ochránit před
chudobou seniory.

Všechny starobní, invalidní
a pozůstalostní důchody se
od září znovu kvůli vysoké in-
flaci mimořádně zvýší. Záslu-
hová část penze se všem pří-
jemcům zvedne o 5,2 procen-
ta. Průměrný starobní dů-
chod tak vzroste o 699 korun.

Nařízení o druhé letošní mi-
mořádné valorizaci schválila
vláda. Na tiskové konferenci
to oznámil premiér Petr Fia-
la. Podle zákona o důchodo-
vém pojištění mimořádná va-
lorizace následuje pátý měsíc
po měsíci, v němž zvyšování
cen za sledované období pře-
kročí pětiprocentní hranici.
Upravuje se zásluhová část
důchodů, tedy takzvaná pro-
centní výměra. Zvedá se o to-
lik procent, o kolik ceny
od posledního sledování
vzrostly. ČTK

Senioři. Víc peněz

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU
Obsažené bambucké máslo a kokosový olej
pečují o pokožku a brání jejímu vysoušení.
Zanechává pokožku vláčnou a hebkou.
S osvěžující vůní máty a bergamotu.

Moje dm-app

nyní
stáhnout

alverde
tuhé mýdlo
máta & bergamot
60 g

109
18,17 Kč za 10 g

DLOUHODOBÁ CENA

od 27.01.2022 109 Kč

Kč

S osvěžující vůní máty a bergamotu. 

stáhnout

alverde
tuhé mýdlo 
máta & bergamot 
60 g  

109
18,17 Kč za 10 g18,17 Kč za 10 g

  od 27.01.2022 109 Kč

certifikovaná
přírodní kosmetika

VEGAN

Ukradl kmen stromu, chtěl
si z něj udělat postel
Kuriózní přestupek řešili v úterý plzeňští strážníci, kteří
v ulici Edvarda Beneše ve čtvrti Bory zastavili muže přepra-
vujícího na kole asi pětimetrový kmen stromu. Při dalším
prověřování zjistili, že je to smrk, který ležel v nedalekém
Borském parku. Muž ho ukradl. „Chtěl z něj prý vyrobit po-
stel,“ řekla mluvčí městských strážníků Jana Pužmanová.
Hlídku strážníků zaujala nezvyklá cyklosouprava jedoucí
po chodníku. Cyklista měl na nosiči v zadní části elektroko-
la přivázaný jeden konec klády zhruba o dvaceticentimetro-
vém průměru, její druhý konec podpíral speciálně připrave-
ný podvozek se dvěma kolečky. „Není běžné, že by lidé
v parcích kradli pokácené stromy,“ řekl Petr Kuták, který
má na magistrátním oddělení městské zeleně na starosti
péči o dřeviny. „S tak bizarním způsobem přepravy jsme se
rozhodně ještě nesetkali,“ řekl. Muž podle něj odvezl souš,
která v parku ležela. Nejdřív z ní musel zřejmě ještě osekat
větve. Strážníci kutila na místě potrestali pokutou. Městu
pak ještě musel zaplatit cenu dřeva. MP PLZEŇ

Andrej Babiš MAFRA

Nouzový stav
pokračuje
Nouzový stav vyhlášený
v souvislosti s uprchlic-
kou vlnou z Ukrajiny potr-
vá do konce června,
po souhlasu Sněmovny
z minulého týdne termín
potvrdila vláda. Celkem
potrvá nouzový stav
119 dnů. Sněmovnu žáda-
la vláda o prodloužení
právního nástroje
o 30 dnů od konce květ-
na. Do července chce kabi-
net prosadit takové úpra-

vy zákonů ke zvládání mi-
grační krize, aby nouzový
stav už nebyl potřeba. ČTK

Příspěvek
zatím nebude
Ministři o týden odložili
schválení návrhu zákona
o mimořádném příspěv-
ku pět tisíc korun pro
děti z rodin s ročním
hrubým příjmem do
milionu korun. Vyplácení
příspěvku by mělo státní
kasu vyjít celkem na de-
vět miliard korun. iDNES.cz

Ukončení 101 let staré smlou-
vy na dovoz morfia z Velké
Británie na zasedání odsou-
hlasila vláda. Vyplývá to z vý-
sledků jednání zveřejněných
nawebu kabinetu.Mluvčími-
nisterstva zdravotnictví On-
dřej Jakob dříve sdělil, že
smlouva je zastaralá a desít-
ky let už se nevyužívá. Otáz-
ka její platnosti vyvstala při
jednáních o brexitu, tedy vy-
stoupení Velké Británie z Ev-
ropské unie. „Ukončení plat-
nosti dohody z roku 1921 ne-
představuje pro ČR v otázce
nakládání s omamnými a psy-
chotropními látkami žádné
riziko,“ sdělil mluvčí. ČTK

Krátce

inzerce

Úporná zácpa

Léky s morfinem jako účin-
nou látkou jsou dostupné
na lékařský předpis.

● Lékaři je předepisují přede-
vším na bolest. Předepisová-
ní opiátů je omezeno
na speciální povolení. Opiát
je drogou, vedlejším účin-
kem bývá úporná zácpa.

Babiš. Hrad mi
žena vymlouvá

Penze

7,8
Česká správa sociálního
zabezpečení na konci března
vyplácela celkem
přes 2,84 milionu penzí,
z toho přes 2,36 milionu sta-
robních. Své důchodové systé-
my mají i policie, obrana
a justice. Na druhé mimořád-
né přidání je potřeba 7,8 mi-
liardy korun.

Morfium. Už
dávno neplatí
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Turecké technolo-
gie fascinují svět.
Na Ukrajině pomá-
hají drony Bayrak-
tar, nyní chtějí Tur-
ci dobít vesmír.

Turecko by mělo v dohlednu
vstoupit na Mezinárodní
vesmírnou stanici (ISS). „Zá-
jem stát se prvním tureckým
kosmonautem již projevilo
27 tisíc našich spoluobčanů,“
uvedl turecký ministr prů-
myslu Mustafa Varank.

Maximálně metrák
Přihlášky do vesmírného

programumohou Turci podá-
vat až do 23. června. Z dosa-
vadních 27 tisíc zájemců ale

kritéria Turecké vesmírné
agentury splňuje jen
150 mužů a žen. Podmínkou
je věk pod 45 let, minimálně
bakalářský titul z technické-

ho oboru a velmi dobrá zna-
lost angličtiny. Naprostou ne-
zbytností je pochopitelně
skvělá tělesná kondice a psy-
chická odolnost. Horní hrani-
cí pro kandidáty je výška
190 cm a váha 100 kg.

Námluvy s ElonemMuskem
Podle představ tureckého

prezidenta Recepa Tayyipa Er-
dogana by seměl turecký kos-
monaut vydat na ISS již v prv-
ní polovině roku 2023, kdy
země slaví 100 let svého zalo-
žení.
Erdogan zároveň oznámil,

že Turecko chce již do konce
příštího roku přistát na Měsí-

ci s vlastní raketou a chystá
se při tom spolupracovat se
zahraničními partnery.
Prezident již loni jednal na-

příklad s americkýmpodnika-
telem Elonem Muskem, je-
hož firma SpaceX loni v led-
nu dopravila na oběžnou
dráhu první turecký satelit
Turksat 5A.

Budou čtvrtí na světě?
Deník Daily Sabah pozna-

menal, že Ankara hodlá
v roce 2028 či 2029 poslat na
Měsíc robotické vozítko. To
se zatím podařilo jen Rusům,
Američanům a také Číňa-
nům. HAL a ČTK

Putin podepisuje
Obě komory ruského par-
lamentu schválily zákon
na zrušení horního věko-
vého limitu pro profesio-
nální službu v ruské armá-
dě. Prezident Vladimir Pu-
tin zároveň podepsal de-
kret, který obyvatelům
ukrajinské Chersonské
a Záporožské oblasti
usnadní podání žádosti
o ruské občanství.

Východisko z války
Ukrajinský prezident Vo-
lodymyr Zelenskyj prohlá-
sil, že chce jednat pouze

přímo se svým ruským
protějškem Vladimirem
Putinem, a ne přes pro-
středníky. Pokud Putin
„pochopí realitu“, bude
možné nalézt diplomatic-
ké východisko z konflik-
tu, dodal Zelenskyj.

Trump a trampoty
Americká média píší o ne-
zdaru, či dokonce poníže-
ní bývalého prezidenta
Donalda Trumpa poté, co
hned několik jím prefero-
vaných kandidátů neuspě-
lo v úterních primárkách
Republikánské strany
ve státě Georgia. ČTK

PETR JÁKL
„Film o Janu Žižkovi jsem
chtěl natočit historicky
co nejvíce přesný.“

každý pátek ZDARMA
TÝDENÍK

UŽ ZÍTRA

Nejsem Banksy, dušuje se umělec
William Gannon, zastupitel britského města Pembroke Dock, oznámil rezignaci na svůj
post poté, co mnoho lidí opakovaně prohlašovalo, že je světoznámý streetartový umělec
Banksy, jehož pravá identita je opředena tajemstvím. Gannon uvedl, že neustálá tvrzení
na různých sociálních sítích mu znemožňují vykonávat funkci a že se proto vrátí ke své
umělecké kariéře, napsal server BBC. Gannon ve svém rezignačním dopise označil výro-
ky, že je Banksy, za směšné, a dokonce si dal vyrobit odznáček s nápisem „Nejsem
Banksy“, který nyní nosí na klopě, aby nedošlo k další mýlce. ČTK

Na Bosporu se rodí kosmická velmoc

Turecký vesmírný program TUA

Krátce
2x PROFIMEDIA

inzerce
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Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní novou
aplikaci Moje dm, nechte
se inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

NOVĚ

=  KČ SLEVA *

 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Upíří klasika
K prvnímu knižnímu
setkání s upírskou legen-
dou došlo přesně před
125 lety, 26. května 1897,
kdy v Londýně vyšel román
Dracula irského autora
Brama Stokera. Jde o klasi-
ku gotického hororu, která
je velmi podmanivě napsá-
na a má podobu rozličných
dopisů, telegramů, úryvků
deníků i novinových vý-
střižků. Zřejmě nejslavněj-
ší filmovou adaptací Dracu-
ly je ta z roku 1992 od reži-
séra Francise Forda Coppo-
ly s Keeanu Reevesem, Wi-
nonou Ryderovou a Antho-
nym Hopkinsem. HAL

Covidové
mejdany
K večírkům v Downing
Street, které se konaly
za koronavirové uzávěry
navzdory tehdy platným
restrikcím, vedlo selhání
ve vedení britské vlády.
Vyplývá to z dlouho oče-
kávaného plného znění
vyšetřovací zprávy úřed-
nice Sue Grayové, které
včera zveřejnila britská
vláda. Britský premiér Bo-
ris Johnson se za večírky
znovu omluvil a uvedl, že
za ně přijímá plnou zod-
povědnost, rezignovat
ale nehodlá. AP

Nadaného klavíris-
tu ze Lvova nevy-
hnaly sirény. Své
pocity nyní předá-
vá na YouTube.

První měsíc po invazi rus-
kých vojsk na Ukrajinu hrál
pianista Oleksij Karpenko
denně u lvovského nádraží,
kudy proudili lidé, kteří se
snažili uprchnout před boji
do bezpečí. Natočil ho

při tom fotoreportér časopi-
su National Geographic a zá-
běry na svém koncertu pro-
mítl autor hrané sklady Hans
Zimmer.
Lvovský virtuos už na želez-

niční stanici hrát nechodí –
pracuje na svém vlastním
albu, jakési umělecké vzpo-
mínce na nejtěžší chvíle.
„Při sirénách vám vyskočí
adrenalin, jsou skutečně hro-
zivé,“ vzpomíná. Přesto, když
varovný tón přeťal jeho ztvár-
nění Zimmerovy skladby
„Time“, se do úkrytu nevy-
dal. Prostě dál hrál. „My hu-

debníci máme pravidlo: když
začnete, hrajete až do konce.
Děj se co děj,“ říká absolvent
Lvovské konzervatoře. „Byl
to zároveň můj vnitřní pro-
test proti sirénám, bombám,
vraždám a válce,“ doplňuje
osmadvacetiletý skladatel. Již
teď má ze svého chystaného
minialba nahrané první dvě
z pěti skladeb. „Jsou na kaná-
lu YouTube,“ uvádí. „Když se
něco hrozného stane na vý-
chodě Ukrajiny, přetvořím to
do hudebního poselství. To je
to, co můžu dělat,“ uzaví-
rá. HAL a ČTK

Nejméně 19 dětí a dva dospě-
lé zabil v úterý střelec vyzbro-
jený dvěma útočnými puška-
mi na základní škole
v texaském městečku Uval-
de, které se stalo dějištěmdal-
ší z dlouhé řady hromadných
vražd na veřejných místech
ve Spojených státech.
Motiv činu, který je v tuto

chvíli druhou nejhorší střel-
bou na základní či střední ško-
le v dějinách USA, není jasný.
Americký prezident Joe Biden
v emotivním projevu apeloval
na regulaci zbraní a tázal se,
proč jsou Američané ochotni
tyto masakry tolerovat.

Policie střelce identifikova-
la jako 18letéhomístníhomla-
díka Salvadora Ramose, jenž
v městečku na jihu Texasu se
silnou hispánskou komuni-
tou docházel na střední školu.
Ramos 16. května dovršil

18 let a den poté si legálně za-
koupil útočnou pušku typu
AR-15 spojenou s mnoha kr-
vavými útoky, píše list Hous-
ton Chronicle. O den později
si údajně koupil 375 nábojů
a o další dva dny později,
tedy minulý pátek, další puš-
ku. Dvě zbraně se našly
na místě činu, dodává regio-
nální deník. ČTK

Ukrajinský pianista Oleksij Karpenko ČTK

Nixon a Brežněv

50
Podpisem smlouvy o neroz-
misťování systémů protirake-
tové obrany ABM ukončili
před 50 lety, 26. května 1972,
tehdejší americký prezident
Richard Nixon a nejvyšší před-
stavitel SSSR Leonid Brežněv
první etapu jednání o omeze-
ní strategických zbraní mezi
SSSR a USA (SALT 1 – Strate-
gic Arms Limitation Talks).
Smlouva byla v platnosti
30 let, po teroristických
útocích z 11. září 2001 USA
od smlouvy v řádné výpověd-
ní lhůtě jednostranně
odstoupily.

Eurový déšť

50 000
V německé Mohuči překvapil
v pondělí obyvatele jednoho
z tamních věžáků déšť banko-
vek. Přivolaná policie a hasiči
posbírali 50 tisíc eur, v pře-
počtu 1,2 milionu korun.
Není jasné, kde se peníze
vzaly, jejich majitel se o ně
nepřihlásil. ČTK

Virtuos hraje protiraketovou obranu

Střelba v Texasu. Biden
vyzval své spoluobčany

2x PROFIMEDIA

inzerce
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Frontman kapely ChinaskiMi-
chal Malátný hovořil pro de-
ník Metro o dokumentu s ná-
zvem Chinaski: Každej ví ku-
lový, který jde dnes do kin,
ale i o nové desce, jejíž vydání
se chystá na září. Písničky na
album vznikaly během covi-
du, kdy se kapela pravidelně
scházela, někdy i přes zákaz.

Změnil byste s odstupem
času něco na dokumentu
o historii kapely, kde jsou
i různé rozkoly mezi vámi
a bývalými členy?

Ani ne. Myslím si, že je to
tak, jakmá být. Je to asi chvíle-
mi nepříjemné, ale nelituji,
že tam něco je, že bych to
chtěl teď vyhazovat.

Vrátí se vám špatné vzpo-
mínky, až film nyní na pre-
miéře opět uvidíte?

Já jsem na něj mezitím ne-
myslel a vlastně i s chutí zapo-
mněl. Natočili jsme desku
a měli jsme úplně jiné staros-
ti. Dokument se točil šest let,
pak se dlouho dodělával a já
už ho měl plné zuby. Už jsem
nechtěl řešit staré věci, které
mám v kapele a v sobě něko-
lik let vyřešené. A furt se
k tomu vracet. Teď asi nějaké
vzpomínky přijdou, ale
schválně jsem si dal pauzu.

Pár projekcí pro veřejnost
se loni v létě stihlo, dosta-
ly se k vám nějaké ohlasy?

Film se hrál v pár letních ki-
nech. Reakce byly dobré, ale
musíte to brát tak, že po fil-
mu za vámi přijdou spíš lidi,
kterým se líbil. Ti, co se jim
nelíbil, vám to říct nepřijdou.
Ale ani napsanou špatnou re-
akci jsem nečetl. Po premiéře
určitě ohlasů přibude.

Jak se k natáčení dokumen-
tu postavili noví členové?

Velmi opatrně, ale respek-
tovali to. Věděli, že už x let se
něco točí. Navíc celovečerní
dokument. Nikdo proti tomu
nic neříkal, naopak se nám
snažili pomoct. A pak říkali,

že by bylo fajn, kdyby hezká
tečka filmu byla nová sestava,
jak funguje. Chtěli jsme, aby
snímek končil velkýmkoncer-
tem, ale to kvůli covidu nešlo.
Takže jsme dlouho nevěděli,
jak film ukončit. Furt se to ře-
šilo a odkládalo, nakonec
nám pomohl Zdeněk Svěrák.

Ve filmu jsou rozebírány
i vaše osobní stavy jako
deprese. Už jsou pryč?

Já jsem depresák odmalič-
ka. Ale je to diametrálně roz-
dílné a lepší. Cítil jsem, že mě
v životě trápí pár věcí. Jednou
z nich byla kapela, kdy jsem
věděl, že funguje, hraje a na-
venek je všechno v pořádku.
Ale uvnitř už to nefungovalo.
Trápilo mě to, chodil jsem
domů naštvaný z koncertů
a rozhodl jsem se, že musím
něco udělat. A od té doby se tě-
ším na každé setkání, na kaž-
dou zkoušku, je to radost. Tak-
že to rozhodnutí mi hrozně
pomohlo, je mi na světě líp.
Covid jsme využili k tomu, že
jsme se scházeli, často i tajně,
když byl zákaz vycházení. Na-
brali jsme spoustu materiálu
a teďmám pocit, žemáme na-
točenou fakt super desku. Už
jsme se poznali, sehráli. Nato-
čili jsme v Norsku na ostrově,
na samotě dvanáct písniček.
Bylo to nádherných jedenáct
dní. Venku zuřila vánice
a za chvíli zase svítilo sluníč-
ko. Myslím, že tam se odrazí
nová sestava a potvrdí se smy-
sl toho celého. Proto jsem
změny udělal, aby kapela zně-
la tak, jak bude znít na desce.
Někdy mám stavy, kdy jsem
dole, ale už jich je mnohem
míň a nejsou tak hluboké.

Jsou i písničky na novince
veselejší a pozitivnější?

Určitě ano. Je pravda, že
jsou tam asi dva depresivní
texty. Jeden se jmenuje Láska
je na nic a druhý Samota je
svoboda, ale jinak je deska ve-
skrze pozitivní. A to i hudeb-
ně. Jsou tam výrazné taneční
rytmy. Říkali jsme si s kluka-

ma, že ploužáků máme dost.
Pojďme udělat něco rychlého
a veselého. A myslím, že se to
povedlo. Deska je natočená,
ještě ale není smíchaná. Teď ji
doma všichni posloucháme
a děláme si poznámky. Za ne-
celý měsíc přijede producent
Greg Haver do Prahy a udělá-
me opravy. Přes léto se vše
smíchá a v září deska vyjde.
U minulé jsme si řekli, že
hrábneme do kytar, a nako-
nec z toho vyšlo spíš posezení
se španělkama, tak teď oprav-
du ne. Dokonce i já hraji
na elektrickou kytaru. Asi tře-
tinu desky jsme nahráli do-
hromady. Fakt jsme se sehráli
a doufám, že to na desce bude
slyšet. Měl jsem z nahrávání
hroznou radost.

Zmínil jste Grega Havera,
ale na desce se měl produ-
centsky podílet Chris Lord
Alge, který dělal i s Green
Day neboMadonnou. Jak
to s ním tedy dopadlo?

Chris Lord to bude celé mí-
chat. Chtěli jsme, aby desku
točil, ale kvůli covidu jsme ne-
věděli, jestli se vůbec za ním
do Ameriky dostaneme. Tak
jsme se nakonec obrátili na
Grega, se kterým jsme už na-
točili dvě desky. Vsadili jsme
trochu na jistotu, ale máme
novou sestavu. A Greg říkal:
Kéž by všechny kapely byly
jako vy a chodily tak skvěle
připravené do studia, pak je
moje práce snadná. Oni se ale

Greg s Chrisem znají, už spo-
lu nějaké věci dělali. A při na-
hrávání byli spolu v kontaktu
přes Skype. Zatím jsme pusti-
li ven singl Dvě srdce vejpůl,
který Chris smíchal skvěle.

Klip k uvedené písni je na-
točen během nejhoršího
období covidu, i písně
na album tehdy vznikaly?

Ano, většina z nich. Každé
pondělí jsme se sešli v pokoji,
hráli jsme, pili víno, a protože
vlastně o nicmoc nešlo a vypa-
dalo, že covid nikdy neskon-
čí, tak jsme netlačili na pilu
a házeli různé nápady. Jindy
by se člověk třeba i styděl, ale
tohle bylo v hrozně uvolněné
atmosféře. Něco jsme vymys-
leli, natočili, přes týden jsem
třeba napsal slova a v pondělí
jsme se zase sešli a pokračova-
li. Takhle jsme se scházeli asi
půl roku a bylo to nejlepší
zkoušení, které jsem zažil.

Navíc máte relativně nově
zkušebnu...

Ano, když polevil covid, tak
jsme si pořídili zkušebnu.
Krásnou, zařízenou, s kávova-
rem, s gaučem. Tam jsme to
celé drtili dohromady. My
zkušebnu neměli léta. Někdy
jsme zkoušku jenom prosedě-
li na gauči a prožvanili, ale
i to je strašně důležité, proto-
že kapela musí některé věci
prokecat a vymyslet. Před
koncertem na to nikdo nemá
náladu, soustředí se, a po

něm už je zase dobrá. Takže
jsme při zkouškách řešili ná-
zev desky, obal, čím budeme
koncerty začínat a tak dále.

Také jsem slyšel, že nově
hrajete na bicí. Uslyšíme
vás i někdy na koncertě?

Jednou si troufnu. Na zkouš-
kách už jsem hrál. Děti si přá-
ly od Ježíška elektrické bub-
ny, tak jsem řekl: Tak mu na-
pište. Ježíšek je dones a hraji
na ně jen já. Ale baví mě to.
Lukáš mi dal základní lekci.
Myslím si, že je i promuzikan-
ta dobré, aby ovládal co nejví-
ce nástrojů.

Během covidu jste trávil
hodně času na chatě a prý
jste si psal deník? Jak jste
k tomu došel?

Já si psal deník asi od třiceti
do čtyřiceti let. My se v Praze
chtěli přestěhovat. Prodali
jsme starý byt, koupili nový,
ale do něj se nepřestěhovali,
protože začal covid a my se
přemístili na chalupu. A když
pak začal lockdown, tak jsem
si říkal, že se děje opravdu
něco velkého, a napadaly mě
věci, že už se třeba do Prahy
nevrátíme. A že si vše musím
psát. Tak jsem si každý večer
napsal své pocity. Chvíli byl
člověk vyděšený strachy, pak
zase vylezl ven, kde bylo krás-
né modré nebe, jako by se nic
nedělo. Psal jsem si deník asi
první tři měsíce. Možná si ho
jednou přečtu a bude to zají-
mavé. Nebo pro děti, jak je-
jich otec prožíval dobu, kdy
jsme nevěděli, co bude.

V létě moc koncertů nemá-
te, je to strategie? Kdy
bude turné k desce?
My jsme hráli hodně v létě

loni. Letos jsme si řekli, že to
nebudeme hrotit, že dáme
jen několik festivalů. Ale je
to klid před bouří, kdy šetří-
me síly. Turné k desce pojede-
me až za rok na jaře. Na pod-
zim uděláme jen křty včetně
několika koncertů v Lucerna
Music Baru. PAVEL URBAN

Frontman kapely Chinaski Michal Malátný BRAINZONE

inzerce

Jedním z lákadel letošního roč-
níku festivalu Hrady CZ bude
právě kapela Chinaski.

● Letní putovní hudebně-kultur-
ní festival letos přivítá návštěv-
níky osmkrát na koncertech
i v prostorách hradů na území
Čech a Moravy.

● Návštěvníci sedmnáctého roč-
níku akce se budou moci kro-
mě Chinaski těšit na kapely Ry-
bičky 48, Divokej Bill, Mig 21
nebo Mirai a interprety Tomá-
še Kluse, Pokáče či Annu K.

● Festival Hrady CZ odstartuje
v pátek a sobotu 15. a 16. čer-
vence tradičně na hradě Toční-
ku a dále se každý následující
pátek a sobotu představí
na Kunětické hoře, Švihově,
Rožmberku nad Vltavou, Veve-
ří, Hradci nad Moravicí, Bouzo-
vě a své letošní putování uza-
vře 2. a 3. září na Bezdězu.

● V ceně sobotního lístku na fes-
tival je vždy vstup na hrad
zdarma. Více informací najde-
te na www.hradycz.cz.

Hrady CZ budou mít osm zastávek

Malátný: Už je mi na světě líp
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Slova na vyluštění začínají na stejné písmeno.
1. plodová zelenina
2. gumová tyč policistů
3. oklovat zobákem
4. části krajů

1

2

3

4

5

6

7

5. osmá část celku
6. pytláci lovící

do ok (řidč.)
7. obvazové materiály

„Roušku
nemáš a pac
taky nedáš.“

MARCELA SOCHOVÁ
Facebook

Luštěnka

Počasí
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ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 První republika III (8/13)
21.05 Gejzír
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Místo činu – Berlín
00.30 AZ-kvíz
01.05 Malá farma
01.30 Kuchařská pohotovost
01.55 V kondici
02.15 Dobré ráno
04.45 Zaminutu 12
05.15 Černé ovce

16.15 Evropa dnes
16.45 Nádherná Amerika
17.40 Kostarika, na cestě k ráji
18.30 Život novinářky Lídy

Rakušanové pohledem
Heleny Třeštíkové

18.45 Automoto svět
19.15 Uchem jehly
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Trumpova show (2/4)
21.00 Putování s párou 2 (5/10)
21.30 Skryté skvosty
22.00 Máma (2/4)
22.50 Peklo podhladinou II (3/6)
23.40 Queer: Zpátky v Rusku
00.05 Apokalypsa: Válka světů

(3/6)

15.55 Kriminálka Las Vegas V
(10)

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu
18.25 Ulice (4279)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Chlap (12)
21.35 Dáma a Král III (9)
22.45 Život ve hvězdách
23.20 Kriminálka Las Vegas V

(9)
00.15 Kriminálka Las Vegas V

(10)
01.10 Mentalista V (4)
01.50 Rady ptáka Loskutáka
03.00 Na lovu
03.45 Doktoři z Počátků (71)

16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (33)

Pokažená pověst. Rodinný
seriál (ČR, 2022)

21.35 Inkognito
23.55 Ano, šéfe!
01.15 Like House 3
02.00 Like House 3 Night show
02.15 Námořní vyšetřovací

služba V (19)
Soudný den 2/2. Krimiseriál
(USA, 2007)

03.10 Jake a Tlusťoch V (2)
04.15 KriminálkaMontpellier

III (11)

06.00 Ranní fresh
09.00 Flashback
11.00 Tattoo Fixers Extreme
11.30 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
15.00 Óčko Chart
17.00 Óčko hity
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Óčko hity
21.30 Tattoo Fixers Extreme

Premiérové díly krotitelů
zfušovaných kérek

22.00 O BLACK LIST SPECIÁL
Tematický playlist ze světa rapu
a R&B od kolegů z Óčko BLACK

23.00 O black list party
0.00 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Napište svou bublinu

Teplotní rekordy: 2,2 °C (1867) 31,6 °C (1868) Bio:

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

18/22 °C 18/22 °C 14/18 °C 14/18 °C

Sudoku
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Trávník vyžaduje dokona-
lé provzdušnění, vyčesání,
přihnojení a zarovnání
přerostlých okrajů u zá-
honů. Dříve byly jediným
a nejlepším nástrojem os-
tré železné hrábě a vlastní
svaly, kterými se vyčesávala
stařina a mech. V současné
době máme možnost pro
takové zásahy na zahradě
využít techniky, která Vám
práci podstatně usnadní.
Máme pro Vás Tip. Honda
má pro takový případ více-
účelový stroj v podobě leh-
kého stroje pod označením
FG201, který snadno během
krátké chvíle přestavíme
z okopávačky záhonů na
vyčesávač mechu, potom
na provzdušňovač, nebo
zařezávač okraje trávníku.
Ale pojďme si celý proces

přípravy trávníku projít od
začátku. Nejdříve je nutné
trávník provzdušnit, dů-
kladně proříznout travní
drn tak, aby došlo k naru-
šení přehoustlého kořeno-
vého systému. FG201 je při
této činnosti opatřen ver-
tikutátorem - vertikálními
prořezávacími noži vzdále-
nými cca 3cm od sebe, pro-
řezávajícími ve vysokých
otáčkách travní koberec
do hloubky 0,5 – 1cm. Ver-
tikální ocelové nože nebo
hvězdice, proříznou trav-
ní koberec, rozdělí travní
drny a částečně starou trávu
a zbytky vyhodí na povrch.
Výhodou je, že dojde k pro-
říznutí i povrchové vrstvy
zeminy a do vniklých drá-
žek pak lépe vnikne sluníč-
ko, voda i hnojivo a trávník
se „nadechne“ a částečně
zamezí vegetování mechu
a plevele. Vyhozené zbytky

travního odpadu na povrch
je nutné odklidit. K tomu
ideálně poslouží kvalitní
travní sekačka Honda nebo
akumulátorová sekačka
EGO a odpad z povrchu
vysaje.

Dalším krokem je něco
jako vyčištění trávníku. Zde
přijdou na řadu něco jako
mechanizované „železné
hrábě“, abychom z porostu
vyčesali starou travní hmo-
tu a mech. Ale nebojte se.
Ani zde nebude nutné dřít
se s klasickými hráběmi. Na
Hondě FG201 jednoduchým
způsobem vyměníme verti-
kutační hvězdice za velmi
účinný vyčesávač trávníku
– travní separátor. Jsou to
vlastně pružné ocelové ro-
tující drátky na krajích osa-
zené pojezdovými kolečky,
která zabraňují nežádoucí-
mu zahlubování.

Organická hmota po ver-
tikutaci, odumřelá tráva,
zbytky plstnatého materiá-
lu nebomech jsou jednodu-
še vyčesány na povrch tráv-
níku. Odstranění tohoto
organického odpadu opět

docílíme „vyluxováním“
plochy pomocí sekačky
Honda nebo akumulátoro-
vé sekačky EGO se sběrným
košem.
Nakonec můžeme přistou-
pit k úpravě tvaru trávní-
kové plochy zařezávačem
trávníku. Minikultivátor je
pro tento účel opatřen rotu-
jícím zařezávacím nožem,
který umožňuje přesně za-
říznout hranu trávníku.
Po takovém ošetření tráv-
níku je vhodné trávu řádně
zalít a patřičným způsobem
přihnojit, případně může-
me problematická místa,
kde nejsme spokojeni s kva-

litou trávy, dosít travním
osivem.
A pak už nám nezbývá nic
jiného, než v období růstu
trávy (od jara do podzimu)
trávník pravidelně zkraco-
vat na potřebnou výšku.
K této činnosti využijeme
dle velikosti a členitosti
trávníkové plochy sekačku
motorovou nebo akumulá-
torovou, které jsou k dis-
pozici na trhu v různých
šířkách záběru. Na velkých
plochách je pohodlnější
a rychlejší použití zahrad-
ního traktoru. Např. traktor
Honda se šíří 102cm, resp.
122cm nebo akumulátoro-
vý rider EGO se šíří zábě-
ru 107cm Vám pomohou
pohodlně a rychle posekat
rozlehlejší plochu.
Další možností je na za-
hradě instalovat robotic-
kou sekačku, která trávník
neustále zkracuje v době,
kdy Vás to nebude obtěžo-
vat a nebo kdy nebudete
zrovna doma. Robotická
sekačka pracuje naprosto
samostatně a automaticky
bez Vaší přítomnosti.
A jak vlastně trávník sekat?
Pro standardní trávník ur-
čený pro sport a rekreaci
stačí posekat jednou týdně,
okrasný trávník by se měl
sekat dvakrát do týdne. Zá-
leží samozřejmě na klima-
tických podmínkách, ve

kterých se trávník nachází.
Nejlepší čas na sekání je
odpoledne nebo podvečer
před zaléváním, kdy jsou
stébla trávy suchá.

Samostatnou kapitolou jak
udržet trávník stále svěží,
hustý a zdravý jemulčování.
Jedná se o způsob jakého-si
přírodního hnojení Vašeho
trávníku. Místo sběru trávy
do koše při sekání, je tráva
rozsekána namalé částečky
a zapravena zpět do trávní-
ku. Tyto jemné částice trávy
tlejí na povrchu půdy, čímž
se vytváří přírodní humus,
který nám tvoří čtvrtinu
potřebného každoročního
hnojení trávníku.
Skutečné mulčování zá-
roveň s hnojením chrání
půdu, omezuje odpařování
vody během horkého letní-
ho období a snižuje starosti
se sběrem a uložením pose-
čené trávy.
Většina travních sekaček
a traktorů Honda je již
v základu vybavena inte-
grovanýmmulčovacím sys-
témem, který se skládá ze
speciálních sekacích nožů
a uzávěru výhozového tune-
lu do sběrného koše. Travní
sekačka se přirozeně nedo-
stane úplně všude, proto
je nutné trávník v méně
přístupných místech dočiš-
ťovat vyžínačem se sekací
strunou, která nepoškodí
pevné předměty, u nichž
tráva vyrůstá. Ideálním ře-
šením jsou benzínové čtyř-
taktní křovinořezy Honda
se strunovou hlavou nebo
velmi lehké akumulátorové
vyžínače EGO.
Trávník je nutné také pra-
videlně hnojit, zavlažovat
a také zbavovat případných
plevelů. Správné hnojení
trávníku ba mělo proběh-
nout Průměrně 2 až 3 krát
do roka. Respektujte ale
pokyny výrobce hnojiva. Za-
vlažování trávníku je nutno
zajistit jednou týdně v době
růstu (od jara do podzimu).
Důkladně zalévejte (nejmé-

ně 5 l / m2), optimálně ve-
čer nebo v noci, tak aby se
zabránilo odpařování vody
v důsledku slunečního zá-
ření. Zabraňte častému za-
lévání malým množstvím
vody. Toto zabraňuje růstu
kořenů do hloubky. Kořeny
totiž nemají potřebu pro-
růstat do hloubky k vláze.
Důsledkem této situace je
poškození trávníku v su-

chých obdobích, protože
tráva dříve usychá. Voda
pro zavlažování je ovšem
čím díle vzácnější, zvláště
v období sucha. Proto se vy-
platí s vodou šetřit. Máme
pár tipů, jak to uděláte. Pra-
videlně trávník sekejte, ale
vždy ponechejte trávu vyso-
kou 5 až 7 cm. Toto omezí
odpařování a podpoří růst
kořenů trávníku do hloub-
ky, což jí umožní dosahovat
vláhy ve hlouběji pod zemí.
Ponechejte krátké odřezky
trávy v trávníku. Ty vytvoří
vrstvu zadržující vlhkost
v půdě. Nejlepším způso-
bem je zde právě intenzivní
mulčování, jak bylo popsá-
no výše.
No a neméně důležitou ope-
rací je odstraňování plevele.
Nečekejte s akcí až do doby,
kdy Váš trávník bude zamo-
řen plevelem. Čím dříve
budete konat, tím lepšího
výsledku dosáhnete. Po-
kud Váš trávník ještě není
zamořený, odstraňte plevel
(i s kořeny) ručně. Pokud je
již v trávníku plevelu příliš,
ošetřete Váš trávník vhod-
ným selektivním herbici-
dem určeným speciálně pro
použití na trávnících.
Trávník, který je dobře
udržovaný a dobře hnoje-
ný, bude silnější a nebude
v něm prostor pro plevel
a mech.

DOMOV
komerční příloha čtvrtek26.května2022

Pro okrasné trávníky je nejrizikovějším obdo-
bím zima, o to důležitější je ošetření na začátku
vegetace. Aby tento trávník byl celé léto zdravý,
sytě zelený, bude vyžadovat kvalitní a odpovída-
jící péči.

Péče o trávník
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Radnice čelí každý
měsíc stovkám po-
kusů o napadení.

IT oddělení městských částí
nejsou dostatečně připrave-
ná na možnou hrozbu kyber-
útoku. Správci výpočetní
techniky, kteří se starají o po-
čítače v menších městech
a obcích, řeší zpravidla admi-
nistraci lokální sítě, uživatel-
ské nastavení, e-maily za-
městnanců a další potřeby.
Bezpečnostní stránkou se ale
nezabývají. Právě tam však
hrozí největší riziko útoku
a úniku dat.

Kritické útoky jsou naštěs-
tí ojedinělé
Podle statistik Technic-

kých sítí Brno se s útokem
na IT infrastrukturu setkala
pětina dotázaných brněn-
ských radnic. Zvýšenou po-

zornost vyžaduje každý mě-
síc zhruba tři sta bezpečnost-
ních událostí mířících na stát-
ní orgány. Střední riziko před-
stavuje měsíčně dalších té-
měř šest set pokusů o získání
přístupů nebo citlivých dat.
Nejkritičtější případy se na-

štěstí vyskytují pouze ojedi-
něle. Hrozba však s vývojem
technologií stále stoupá.

Situace není ideální
Manažer kybernetické bez-

pečnosti Technických sítí
Brno Roman Veselý upozor-

ňuje na současný stav, který
se u jednotlivých městských
částí vyskytuje. „Část kyber-
netické bezpečnosti lze řešit
centrálně, ale zbytek bude
vždy v kompetenci jednotli-
vých městských částí,“ uvádí
Veselý. Riziko podle něj před-

stavují neaktualizované ope-
rační systémy, slabé šifrová-
ní, používání výchozích při-
hlašovacích údajů a podob-
ně. „Pokud se tyto zdánlivé
drobnosti nasčítají, vytvářejí
prostor pro útočníky,“ dopl-
ňuje Veselý. MET

Dvoufaktorové ověřování používá pouze 57 procent úřadů v Brně. SHUTTERSTOCK

vovaru Želiv vaří sami mniši.
V sobotu 28. května se naplno
spustí závodní program. V 10
hodin se pojede fun slalom,
ve 13,30 hodin sprint a koneč-
ně v 16 hodin nová olympijská
disciplína kayakcross, jež si
svou premiéru pod pěti kruhy
odbude naHrách v Paříži 2024.
Princip je stejný jako u skikro-
su či snowboardcrossu – na trať
se vydávají čtyři závodníci na-
jednou a vždy dva nejlepší po-
stupují do dalšího kola.
Kanál Trnávka je historickou
stavbou, a tím je daná i jeho
extrémní náročnost. Jeho ne-
výhodou však je, že je postaven
na přepouštěcí přehradě s pit-

Trnava Xrace zve na závody na nejtěžším slalomovém kanále Evropy
Ve stínu Santiniho
klášterního
komplexu v obci Želiv
na Vysočině leží jeden
z nejnáročnějších
slalomových kanálů
světa a dokonce ten
nejobtížnější, pokud
je řeč jen o Evropě.
A právě kanál Trnávka
s náročností WW IV
bude v sobotu 28.
května hostit extrémní
vodácké závody Xrace.

Závod se stal také součástí seri-
álu České unie sportu Tipsport
Sportuj s námi, jehož mediál-
ním partnerem je mediální
dům MAFRA.
„Na rozdíl od jiných akcí pro
širokou veřejnost jsou v tomto
případě k účasti bezpodmí-
nečně nutné předchozí zkuše-
nosti a skutečný vodácký um.
Přesto se u nás zabaví ledakdo,
protože závody jsou divácky
nesmírně atraktivní a vstup je
volný. Sledovat borce ve válcích
a peřejích, jak si snaží poradit
s tratí, je parádní adrenalin i ze
břehu,“ vysvětlil David Felgr
z pořádajícího sdružení Trna-
va-X-Race.

Kajakáři se nechají vlnami uná-
šet už v pátek 27. května, kdy
bude od 18 do 20 hodin mož-
nost volného rozježděn. Poz-
ději začne welcome party, kdy
se zaregistrovaní účastníci při
grilování mohou těšit na steak
a pivo, které v klášterním pi-

Foto: archiv Tipsport
Sportuj s námi

nou vodou, proto je zde mož-
né vodu pustit jen několikrát
do roka. Právě z toho důvodu
se zde dosud nejely žádné me-
zinárodní závody – atraktivita
tratě je sice značná, ale předpo-
kladem uskutečnění závodu je
umožnit trénink alespoň týden
předem a na to by zdroje vody
nestačily.
„Kromě možnosti volné plav-
by v pátek a v neděli počítáme
také s dalším doprovodným
programem, jako je živá hud-
ba nebo dražba vodáckého vy-
bavení v sobotu večer,“ uvedl
David Felgr.

Bezpečnost on-line

Používáte jako heslo číslo
12345 nebo datum narození?
Pak jste pro hackery snad-
ným cílem. Odborníci radí vo-
lit hesla bezpečná, nikoli
snadno zapamatovatelná.

● Základní chybou je používá-
ní stejných hesel na sociál-
ních sítích a dalších účtech,
vždy si vytvořte nové.

● Založte si speciální e-mail
pro registrace do interneto-
vých služeb, svůj osobní ne-
používejte.

Útoky hackerů na městské sítě
v Brně hlídají kyberspecialisté
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Poprvé si za fotba-
lovou reprezentaci
může zahrát zálož-
ník Adam Vlkanova
z Hradce Králové.

Čtyři červnové zápasy Ligy ná-
rodů čeká český výběr trené-
ra Jaroslava Šilhavého. V no-
minaci chybí řada zraněných
hráčů v čele s útočníkem Pa-
trikem Schickem či středopo-
lařem Antonínem Barákem,
ze zdravotních důvodů vy-
padlo i několik slávistů včet-
ně defenzivního univerzála
Tomáše Holeše. Po roce a půl
se do týmu vrací ofenzivní zá-
ložník Václav Černý a zpět
v mužstvu je i uzdravený bek
Vladimír Coufal. Jediným no-
váčkem je Adam Vlkanova
z Hradce Králové, který dal
v lize osm gólů a na stejný po-
čet přihrál.

„Adammá za sebou vydaře-
nou sezonu, za kterou si pre-
miérovou pozvánku do ná-
rodního týmu zaslouží. Má
velký podíl na konečném ligo-
vém umístění Hradce Králo-
vé, byl jeho ústřední posta-
vou. Není to jen tahle sezona,
víme, že čísla má v každé. Vě-
řím, že nám ukáže, proč jsme
mu dali důvěru. Že nás ne-
zklame, zapadne a řekne si
o další nominaci,“ uvedl
Šilhavý na adresu Vlkanovy.
Kouč litujemnohých absen-

cí, které se na konci sezony
sešly. „V nominaci z obvyklé-
ho základu chybí přibližně
deset hráčů, kteří bohužel
mají zdravotní problémy.
Snažili jsme se tak vybrat nej-
silnější možný tým, který byl
v danou chvíli k dispozici,“
prohlásil Šilhavý.
Český tým si ve třetím roč-

níku Ligy národů poprvé za-
hraje elitní skupinu A
a v červnu se představí ne-
zvykle ve čtyřech zápasech.

Nejprve 2. června přivítá Švý-
carsko a o tři dny později rov-
něž v pražském Edenu bude
hostit Španělsko. Za další čty-
ři dny nastoupí v Portugalsku
a 12. června se představí v od-
vetě ve Španělsku.
Do nominace zařadil Šilha-

vý dvacet hráčů do pole a tři
brankáře. Mužstvo by v prů-

běhu srazu mohl doplnit ně-
který z hráčů reprezentační
jednadvacítky. Tu 3. června
čeká utkání evropské kvalifi-
kace s Anglií a poté až za de-
set dní zápas s Andorrou. Re-
prezentace zahájí sraz v pon-
dělí v Praze, většina týmu se
už v neděli zúčastní vyhláše-
ní ankety Fotbalista roku. ČTK

Předseda Českého olympijské-
ho výboru Jiří Kejval ujistil, že
českým sportovcům nehrozí
kvůli chybám v práci Antido-
pingového výboru ČR podob-
né postihy, jaké donedávna
zažívalo Rusko. To nesmělo
pořádat vrcholné sportovní
akce a jeho sportovci nesměli
závodit pod svou vlajkou, než
přišlo prakticky úplné vylou-

čení kvůli válce na Ukrajině.
O takové hrozbě se nedávno
hovořilo při zveřejnění audi-
tu Světové antidopingové or-
ganizace WADA. Kejval, jenž
je členem jejího výkonného
výboru, na zasedání WADA
zjistil, že situace není tak váž-
ná. Vedení z chyb ve fungová-
ní Antidopingového výboru
ČR viní své předchůdce. ČTK

Cenu fair play obdržel Jákl
Bývalý judistický reprezentant Petr Jákl starší (na sním-
ku) získal hlavní cenu Českého klubu fair play za loňský
rok. Osmdesátiletý bývalý trenér a sportovní funkcionář
převzal ocenění za celoživotní postoj včera v Praze z ru-
kou předsedkyně klubu Šárky Strachové a předsedy Čes-
kého olympijského výboru Jiřího Kejvala. „Judo mně
dalo v životě všechno. Za všechno, čím jsem prošel, může
judo,“ poznamenal Jákl starší. Díky judu se seznámil
i s budoucí manželkou. Ke svému osudovému sportu do-
vedl také syna Petra. Diplomy za férové činy dostali napří-
klad motocyklový jezdec Roman Krejčí, zlínský hokejista
Zdeněk Okál nebo extraligový házenkář Lukáš Malý. ČTK

Krátce

Leverkusen
Fotbalový reprezentant
Adam Hložek podle ně-
meckých médií přestoupí
z pražské Sparty do Lever-
kusenu. Bayer má zapla-
tit 22 milionů eur (asi
540 milionů korun). MAFRA

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen a ga-
ráží, vše do r. 1990.
T: 734843403 259346

Práce - nabídka
• Karlínské gymnázium, Pra-
ha 8, Pernerova 25 hledá učite-
le TV + B/Z na plný úvazek.
Kontakt:
gymnazium@gyperner.cz260334

Kejval. Osud Ruska
nás rozhodně nepotká

Posvěcený prodej
Britská vláda odsouhlasila
převzetí fotbalové Chel-
sea konsorciem vedeným
Toddem Boehlym, který
je spolumajitelem basket-
balových Los Angeles La-
kers a baseballového klu-
bu Los Angeles Dodgers.
Stalo se tak poté, co trans-
akci posvětilo představen-
stvo Premier League.

Pešán za hranice?
Bývalý reprezentační
kouč Filip Pešán by od
příští sezony měl trénovat
hokejisty Lausanne ve švý-
carské lize. Podle portálu
laRegino i webu hokej.cz
se kouč dohodl s klubem
na dvouleté smlouvě.

Servis od expertů
Novým šéfem týmu ser-
vismanů české biatlonové
reprezentace bude Nor
Ole Björn Tretterud, který
působil u norských a ka-
nadských běžců na lyžích
a naposledy připravoval
materiál ukrajinským
biatlonistům. Za broušení
lyží bude zodpovědný dal-
ší zahraniční expert, Ra-
kušan Benjamin Eder.

Hirt dojel třetí
Na úterní triumf navázal
cyklista Jan Hirt včera tře-
tím místem v další horské
etapě Gira d'Italia. Vítě-
zem 17. etapy se stal Ko-
lumbijec Santiago Buitra-
go. Dál vede Carapaz. ČTK

Nominace českého týmu

Brankáři: Jiří Pavlenka, Jin-
dřich Staněk, Tomáš Vaclík
Obránci: Jakub Brabec, Vladi-
mír Coufal, Milan Havel, Vác-
lav Jemelka, Aleš Matějů, To-
máš Petrášek, David Zima, Ja-
roslav Zelený
Záložníci: Václav Černý, Ja-
kub Jankto, Lukáš Kalvach,
Ladislav Krejčí ml., Ondřej
Lingr, Jakub Pešek, Michal
Sadílek, Tomáš Souček,
Adam Vlkanova
Útočníci: Adam Hložek, Vác-
lav Jurečka, Jan Kuchta

Citát

Absence mě mrzí. Ty-
hle zápasy jsou svátek
pro všechny. Proto je
mi líto, že nemůžeme
udělat nejsilnější tým.
JAROSLAV ŠILHAVÝ, TRENÉR ČR

Mzda 139 – 165 Kč/h

Nástup IHNED

Bezpečnostní
pracovník (M/Ž)

JE Dukovany

Pomůžeme zajistit
zbrojní průkaz

800 111 112

Nevšední stadion

50
Jednou z dominant bavorské
metropole Mnichova je již
přesně 50 let Olympijský sta-
dion. Ten byl vybudován jako
součást komplexu sportovišť
pro olympijské hry v roce
1972, které toto německé
město hostilo, a s kapacitou
80 tisíc diváků se řadil k nej-
větším na světě. ČTK

Na hvězdné soupeře bez
Schicka, ale s nováčkem

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1
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Z týmu cítím, jak
moc chceme jít
dál, hlásí kapitán.

Čeští hokejisté budou dnes
bojovat o postupmezi nejlep-
ší čtyři týmy mistrovství svě-
ta. Jejich soupeřem je
po třech letech opět Němec-
ko, které dokázali ve čtvrtfi-
nále šampionátu v Bratislavě
porazit 5:1. Tehdy obsadili
čtvrté místo a neukončili če-
kání na medaili trvající
od roku 2012. Svěřenci kouče
Kariho Jalonena, kteří se mu-
seli za zápasem přesunout
z Tampere do Helsinek, to
chtějí změnit. Zápas v aréně
Jäähalli začne v 15.20.
Ztráta v úterním duelu

s Finy (0:3) znamenala, že
se Češi vyhnuli Kanadě
a ze třetího místa skupiny B
narazí na Německo, druhý ce-
lek helsinské skupiny A. Svě-
řenci finského trenéra Toni-
ho Söderholma si v ní vedli
na výbornou. V základní hra-
cí době prohráli pouze na
úvod s Kanadou (3:5), uspěli
pětkrát ze sedmi utkání a zís-
kali 16 bodů z 21 možných.
I proto Fin na české střídačce
Kari Jalonen nerad slyšel úva-
hy o tom, že jeho svěřenci
půjdou do dnešní bitvy v roli
favorita. „Je to o jednom zápa-
se. A každý si to dobře uvědo-
muje. Když uspějete, jdete
do zápasů omedaile. A naším

cílem samozřejmě je, aby-
chom si je zahráli. To je celé,“
uvedl Jalonen.
Na sílu německého výběru

upozornil obránce Radim
Šimek. „Plno lidí si u násmys-
lí, že Němce musíme stopro-
centně porazit. Ale soupeř
ukázal svou kvalitu už tím,
že postoupil z druhého mís-
ta, potrápil i Švýcarsko a jako
jediný ho obral o body. Mají
tam skvělé hráče: gólmana
Grubauera, obránce Seidera z
Detroitu nebo mladého Rei-
chela, který měl na farmě
Chicaga průměr bod
na zápas,“ varuje Šimek.
„Když ale budeme hrát zodpo-

vědně do obrany, každý z nás
bude dodržovat systém, Kája
(brankář Vejmelka – pozn. redak-
ce) nás vzadu podrží a promě-
níme nějaké šance, tak by-
chom to snad měli zvlád-
nout,“ prohlásil Šimek.
„Z týmu cítím, jak moc

chceme jít dál. Vidím to
na něm. To je první předpo-
klad, na který se všechno
musí nabalovat,“ míní kapi-
tán Roman Červenka. „Jde
o jeden zápas, kde se může
stát úplně všechno. My si ale
věříme, jsme připraveni. Zno-
vu to zopakuju – hlavně ne-
smíme jen čekat. Občas to
tak v takovém zápase je, ale

je potřeba od začátku dělat
všechno, abychom šli za vítěz-
stvím. Ať za kratší konec taha-
jí celou dobu Němci. Zásadní
je být připravený fyzicky
i mentálně. A nechat tam
všechno,“ uvedl.
Český tým si včera zatréno-

val ještě v Tampere. Na ledě
bylo 12 hráčů a gólmani Ka-
rel Vejmelka s Markem
Langhamerem. „Chtěli jsme
především, aby se kluci po-
řádně vyspali a po těch dvou
zápasech ve dvou dnech si co
nejlépe odpočinuli. Potřebu-
jeme, aby byli plní energie
a síly. Té fyzické i té mentál-
ní. Budeme to zítra potřebo-

vat. Až na brankáře Dostála
jsou všichni zdraví a budou
k dispozici,“ uvedl Jalonen.
Právě na včerejšek při-

padly narozeniny Vejmelky
a kanonýra Davida Pastrňá-
ka, kteří slavili šestadvaceti-
ny. „Nevím, jestli se něco
chystá, ale popřáli jsme klu-
kům a po turnaji to celkově
všechno oslavíme,“ pousmál
se Šimek.
S Německem se Češi utkali

během přípravy na šampio-
nát ve dvou zápasech Euro
Hockey Challenge v Chomu-
tově. V polovině dubna zvítě-
zili nejprve vysoko 6:2, ale
v odvetě podlehli 0:2. ČTK

Havířovský rodák a včerejší oslavenec David Pastrňák (vpravo) ČTK

Postoupí Česko do bojů o me-
daile?
Lepšího soupeře pro čtvrtfinále
než Německo, jsme si nemohli
přát. Postup národního týmu oče-
kávají jak bookmakeři (kurz 1,62)
tak sázkaři, hned 90 % tiketů jde
na výhru našich. Rozhodně to ale
nebude snadný zápas, Němci zís-
kali ve skupině A více bodů než
Češi ve skupině B, tým navíc ne-
musel cestovat a zůstal v Helsin-
kách. Na druhou stranu svěřenci
kouče Jalonena mají pevnější obra-
nu, do dobré formy se rozchytal
gólman Vejmelka, první formace

pak v každém utkání ukazuje, že
je schopna přehrát jakéhokoliv
soupeře a je jen otázkou, jestli
své šance promění. Německo by
navíc mělo postrádat svoji největší
ofenzivní hvězdu, Tima Stützleho,
který si poranil koleno. Naopak
Radim Šimek by už mohl být
ve čtvrtfinále k dispozici.

V čem jsou největší síla a slabiny
Němců?
Určitě v organizaci hry, mužstvo
se snaží dodržovat pokyny finské-
ho kouče Söderholma, hráči hrají
velice týmově a přidali v ofenzi-
vě, přestože chybí řada opor (snad
s výjimkou Grubauera a Seidera).
Němci navíc hrají hodně disci-
plinovaně, víc jak dva vylouče-
né za zápas mají na šampionátu
zcela výjimečně. Dozadu tým
ale celkem pravidelně chybuje,
když inkasoval na turnaji už 20
branek, což by mohla být „voda

na mlýn“ českého týmu. Pokud
přidáme na střelbě, měli bychom
soupeře přetlačit, přeci jen hráči

jako Pastrňák, Krejčí nebo Vrána
mají skvělou střelu. Přidat by se
mohli konečně i obránci, kterým
po skvělé gólové přípravě vyschl
střelecký prach, třeba na Hronka
a vstřelenou branku je kurz 6,6.

Získá národní tým ve Finsku
tedy konečně medaili?
Když si trochu zaspekulujeme,
tak určitě to možné je. Soupeře
pro čtvrtfinále máme přijatelné-
ho, turnaj ukázal, že žádný tým
není výrazně odskočený před
ostatními. Nejlépe si vedou zatím
Finové, ale na ně může dolehnout
tlak domácího prostředí a touha
po zlatě. S ostatními se dají hrát
vyrovnané zápasy, na počty posil
ze zámoří patříme společně se
Švýcarskem mezi nejlepší. Právě
zkušenosti, tempo hry, psychická
odolnost, to vše by neměl národní
tým postrádat. Kouč Kari Jalonen
je navíc „starý lišák“, který ještě
zdaleka nepředvedl vše, co umí,
a na soupeře dokáže něco vymy-
slet, já osobně tak minimálně
v bronz pořád pevně věřím.

Fortuna. Postup je povinnost!
Před čtvrtfinálovým
duelem jsme položili
tři otázky expertovi
Fortuny Romanovi
Kovaříkovi.

inzerce

Češi chtějí proti Němcům
zopakovat výhru z Bratislavy

Myslí na odvetu

Podle německých médií jsou
Češi přijatelnějším soupeřem
než Švédi.

● „Druhé místo ve skupině
není důležité jen pro sebevě-
domí. Díky němu se Němec-
ko vyhnulo čtvrtfinálovému
duelu s ještě silněji hodnoce-
ným Švédskem, které se
nyní střetne s Kanadou,“
napsala agentura DPA.

● „Proti Česku máme navíc
šanci na odvetu,“ uvedla
v připomínce toho, že
na mistrovství světa v roce
2019 zastavilo Česko
ambiciózní německý tým
výhrou 5:1.




